Damascus university Journal of arts and humanities Sciences vol 40 No.. (2024):

مجلة جامعة دمشق للآداب والعلوم الإنسانية مجلد ٤٠ العدد .. (٢٠٢٤):

## العاطفة والشعور عند أنطونيو داماسيو

مرام سعد الدين ١، سلوى رباح٢

۱-طالبة دراسات عليا، قسم الفلسفة، جامعة دمشق. maram2.saadalden@damascusuniversity.edu.sy

٢-أستاذ مساعد دكتور، قسم الفلسفة، جامعة دمشق.

## الملخص:

يستهدف البحث التغريق بين العاطفة والشعور، ولذلك تم التركيز على فلسفة "أنطونيو داماسيو"، خاصة وأنها تتناول بدقة التمييز ما بين الأمرين، وذلك على أساس النتائج التي توصلت إليها العلوم العصبية. إذ تعدّ العاطفة بالنسبة لداماسيو أساساً للشعور الذي هو هدف أعلى ينبغي الوصول إليه، بناءً على قاعدته القائلة "أنا أشعر إذاً أنا موجود" والتي جاءت كنقد لمقولة ديكارت "أنا أفكر إذاً أنا موجود".

يُعدّ داماسيو عالماً عصبياً وفيلسوفاً اتخذ منحى مختلف في العلوم العصبية بتأكيده على أهمية العواطف في بناء الدماغ البشري والملكات العقلية العُليا المُتمثلة في التفكير والوعي واتخاذ القرارات والذكاء وغير ذلك من العمليات العقلية، وذلك من خلال ما قام به من شرح لكيفية نشوء العواطف ودراسة بُنية الدماغ البشري مُشيراً إلى النشاط المُلاحظ في أجزاء مختلفة من الدماغ، إذ قسم الدماغ بناءً على ذلك إلى مناطق؛ بحيث تكون كل منطقة فيه مسؤولة عن عملية عقلية ما، وقد قوبلت النتائج التي توصل إليها داماسيو إما بالرفض او بالقبول، وهذا ما سنعمل على مناقشته في سياق هذا البحث.

إذ هدف هذا البحث إلى تبيان أهمية العواطف في بناء إنسان سليم قادر على التفكير واتخاذ قرارات سليمة؛ وذلك من خلال الدراسة التي قدمها داماسيو في مجال العلوم العصبية.

الكلمات المفتاحية: الأخلاق العصبية، العواطف، المشاعر، الوعي، الواسمات الجسدية، فاسفة العقل.

تاريخ الإيداع: ٢٠٢٣/٠١/٢٦ تاريخ القبول: ٢٠٢٣/٠٣/٣٠



حقوق النشر: جامعة دمشق – سورية، يحتفظ المؤلفون بحقوق النشر بموجب الترخيص CC BY-NC-SA 04

## **Emotion and Feeling in Antonio Damasio**

Maram Saad Alden<sup>1</sup>, Salwa Rabah<sup>2</sup>

- 1- Postgraduate student, damascusuniversity.
- 2- Assistant Professor, damascusuniversity.

## **Abstract:**

The research aims to differentiate between emotion and feeling, and therefore the focus was on dealing with the philosophy of "Antonio Damasio", especially as it deals accurately with the distinction between the two things, on the basis of the findings of the neurosciences. For Damasio, emotion is the basis for feeling, which is a higher goal that should be reached, based on his rule that "I feel, therefore I exist," which came as a criticism of Descartes' saying, "I think, therefore I exist."

Damasio is a neuroscientist and philosopher who took a different approach in neuroscience by emphasizing the importance of emotions in building the human brain and the higher mental faculties represented in thinking, awareness, decision-making, intelligence and other mental processes, through his explanation of how emotions arise and the study of the structure of the human brain Referring to the activity observed in different parts of the brain, the brain was divided accordingly into regions; So that each region in it is responsible for a mental process, and the results reached by Damasio were either rejected or accepted, and this is what we will discuss in the context of this research.

The aim of this research is to show the importance of emotions in building a healthy person capable of thinking and making sound decisions; And that through the study presented by Damasio in the field of neuroscience.

**Keywords:** Neuroethics, Emotions, Feelings, Consciousness, Somatic-marker, Philosophy of mind.

Received: 26/01/2023 Accepted: 30/03/2023



Copyright: Damascus University- Syria, The authors retain the copyright under a CC BY- NC-SA